
  گشت ارشاد با چه هدفی شکل گرفت؟ آیا رسالتی که برای 
گشت ارشاد در نظر گرفته شده بود به درستی اجرا شد؟

هدف شکل گیری گشت ارشاد مبتنی 
بر طرح ارتقای امنیت اجتماعی بود که در 
راستای مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی 
و به عنوان طرح جامع عفاف تصویب شد و به 
کار خود به شکل های مختلف ادامه داد. در 
سال های اخیر ماموران گشت ارشاد اقدام به 
بازداشت افراد بدحجاب و انتقال آنها به مراکز 
مخصوصی کرده است. در برخی موارد نیز 
برای عده ای پرونده سازی شده و به همین 
دلیل این نوع درگیری ها با عنوان گشت 
ارشاد سابقه ای در جامعه ما پیدا کرده است. 
براساس قانون اساسی پلیس ضابط قضائی و 
مجری قانون است و به همین دلیل نمی تواند 
قانونگذاری کند. در این زمینه برخی از 
حقوقدانان بر این باورند که شورای انقلاب 
فرهنگی نمی تواند مصوبه قانونی داشته باشد 
و تنها نهادی که حق قانونگذاری دارد مجلس 
شورای اسلامی است. واقعیت این است که 
در ماجرای اخیر که خانم جوانی به نام مهسا 
امینی به دلیل اتفاقاتی که برای وی در گشت 
ارشاد رخ داده جان خود را از دست داده و به 
همین دلیل جامعه واکنش های گسترده ای 
نسبت به این اتفاق از خود نشان داده است. 
شرایط به شکلی است که اخبار مرتبط با 
درگذشت خانم امینی به خبر یک رسانه های 
داخلی و خارجی تبدیل شده و به همین دلیل 

وضعیت از حالت طبیعی خارج شده است. در این ماجرا هر اتفاقی 
که رخ داده که ابعاد آن به صورت دقیق هنوز مشخص نشده کسانی 
که دست به چنین کاری زده اند در واقع به ضرر نیروی انتظامی کار 
کرده اند و کار را به جایی کشانده اند که افکار عمومی نسبت به عملکرد 
نیروی انتظامی در این زمینه خواستار پاسخگویی شده است. واقعیت 
این است که اغلب کسانی که لباس نیروی انتظامی به تن کرده اند افراد 
خدوم و زحمتکشی هستند و قصد آنها خدمت به جامعه است. با این 
وجود اتفاقاتی که پیرامون گشت ارشاد در جامعه رخ می دهد باعث شده 
عملکرد کسانی که در نیروی انتظامی قصد خدمت به مردم دارند را 

تحت الشعاع قرار بدهد. 
  در ماجرای بازداشت مهسا امینی برخی شاهدان مسائلی را 

مطرح می کنند از جمله اینکه در حین انتقال وی به بازداشتگاه 
مجادلاتی بین ماموران گشت ارشاد و وی و برخی از بازداشت 
شدگان به وجود آمده است. از نظر 
حقوقی این نوع رفتار چه تفسیری دارد؟

هنوز جزئیات دقیقی از نحوه بازداشت، 
انتقال به بازداشتگاه و رفتاری که با خانم 
امینی در بازداشتگاه صورت گرفته منتشر 
نشده است. آنچه ما در اختیار داریم اظهاراتی 
است که برادر خانم امینی و برخی نزدیکان 
وی عنوان کرده اند و از جمله فیلم هایی است 
که از درون سالن ارشاد منتشر شده که نشان 
می دهد خانم امینی یکباره به زمین می افتند. 
به همین دلیل ما هنوز به صورت قطعی 
نمی توانیم عنوان کنیم که چه عاملی باعث 
مرگ ایشان شده است. با این وجود آنچه 
برای ما مسجل شده این است که خانم امینی 
از زمانی که بازداشت شده تا زمانی که به مقر 
گشت ارشاد منتقل شده سالم بوده است. 
ما هنوز نمی توانیم براساس دیدگاه های 
دیگران درباره ماجرا به نتیجه قطعی دست 
پیدا کنیم. زمانی می توانیم در این زمینه به 
صورت قطعی نتیجه گیری کنیم که گزارش 
دقیق پزشکی قانونی را مشاهده کنیم و در 
یک فضای بی طرفانه و بدون در نظر گرفتن 
این نکته که حواشی به وجود آمده درباره این 
موضوع روی گزارش ها تأثیرگذار باشد گزارش 
را مورد بررسی قرار بدهیم. در شرایط کنونی 
جامعه به دنبال این است که یک گزارش 
صادقانه و جامع درباره این اتفاق صورت بگیرد تا مردم در جریان 
جزئیات دقیق این پرونده قرار بگیرند. نکته مهمی که در این زمینه وجود 
دارد این است که به دلیل اینکه در این ماجرا نیروی انتظامی دخالت 
داشته است نباید صرفا به گزارشی که نیروی انتظامی در این زمینه ارائه 
می دهد استناد شود و بلکه باید نهادهای قضائی به موضوع ورود کنند 
و تلاش شود یک گزارش جامع و دقیق از اتفاقاتی که در این ماجرا رخ 
داده ارائه شود. در این ماجرا نیروی انتظامی یک طرف ماجراست و باید 
نسبت به عملکرد خود در این زمینه به مراجع قضائی و مردم پاسخگو 
باشد. به هر حال تا زمانی که گزارش دقیق این ماجرا و گزارش پزشکی 
قانونی براساس رویکرد علمی و پزشکی ارائه نشود نمی توان به صورت 
دقیق درباره ابعاد این ماجرا اظهارنظر کرد. به همین دلیل نیز نه بنده و 

نه هیچ کس دیگری نمی تواند دلیل اصلی حادثه را مورد تحلیل و ارزیابی 
قرار بدهد. با این وجود آنچه در این زمینه مشخص است این است که تا 

زمانی که خانم امینی به مقر گشت ارشاد هدایت شده سالم بوده است. 
به همین دلیل مسئولان باید تحقیقات خود را روی این موضوع متمرکز 

کنند تا بتوانند اتفاقاتی که در آنجا رخ داده را بررسی کنند تا به نتایج 
قابل قبولی دست پیدا کنند. 

  از جنبه حقوقی مصادیق بی حجابی چیست و در چه 
شرایطی می توان فردی را به اتهام بی حجابی دستگیر کرد و به 

مقر گشت ارشاد برد؟
در گزارشی که مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی چند سال پیش منتشر کرد 
طرح گشت ارشاد را ناموفق قلمداد کرد و 
نتایج گشت ارشاد در جامعه را منفی دانست. 
واقعیت این است که مجموعه اقدامات 
گشت ارشاد مغایر قانون اساسی است. 
براساس ماده638 پلیس در صورت مشاهده 
بی حجابی در جامعه باید فرد متخلف را 
همراه با استنادات قابل قبول و محکمه پسند 
به مراجع قضائی معرفی کند. در هیچ کجای 
قانون به این اشاره نشده که افرادی به نام 
گشت ارشاد می توانند دختران و زنان را 
به عنوان بی حجاب به مراکز مخصوصی 
برای ارشاد و توجیه ببرند. چنین چیزی 
در چارچوب قانون وجود ندارد و به همین 
دلیل غیرقانونی است. نکته دیگری که در 
این زمینه وجود دارد این است که موضوع 
حجاب یک مقوله فرهنگی است و باید 
برای آن راه حل فرهنگی پیدا کرد. بدون 

تردید مسائل فرهنگی را نمی توان با رویکرد سلبی به نتیجه رساند. 
کارشناسان بارها این نکته را گوشزد کرده اند که با مسائل فرهنگی 

نمی توان با خشونت برخورد کرد که نتیجه 
عکس به همراه خواهد داشت. در سال های 
گذشته چنین اتفاقاتی رخ داده و پیامدهای 
منفی برای نیروی انتظامی داشته است. بنده 
به خاطر دارم که در گذشته فرمانده نیروی 
انتظامی از این موضوع اظهار نارضایتی 
کردند. مسئولیت اصلی حفظ حجاب در 
جامعه برعهده نیروی انتظامی گذاشته 
شده است. وظیفه اصلی پلیس ایجاد نظم 
و آرامش در بین جامعه است.  باید شرایطی 
به وجود بیاید که هنگامی که مردم پلیس 
را می بینند احساس امنیت و آرامش کنند. 
واقعیت این است که بسیاری از کسانی که 

لباس نیروی انتظامی به تن کرده اند افراد متعهد و خدومی هستند و 
دوست دارند به مردم خدمت کنند. به همین دلیل نباید اقداماتی از 

سوی برخی سر بزند که وجهه نیروی انتظامی را در جامعه مخدوش 
کند. 

  چنین اقداماتی که از سوی گشت 
ارشاد رخ می دهد چه پیامدهایی برای 

جامعه خواهد داشت؟
 اتفاق اخیر به خوبی نشان داد که بروز 
چنین اتفاقاتی در جامعه به چه میزان افکار 
عمومی را تحت تأثیر قرار می دهد و به چه 
میزان به وجهه نیروی انتظامی آسیب می زند. 
سوال اینجاست که چرا در حالی که همه 
علمای مذهبی و رجال سیاسی خواستار 
جلوگیری از چنین اقداماتی هستند اما هنوز 
افرادی پیدا می شوند که اقداماتی انجام 
می دهند که به ضرر جامعه و کشور تمام 
می شود. من تردید ندارم که مسئولان نیروی 
انتظامی نیز با این رویکرد مخالفند و از این 
موضوع ناراحت و نگران هستند که برخی با 
اقدامات نسنجیده خود کاری می کنند که 
نگاه افکار عمومی جامعه نسبت به نیروی 
انتظامی تغییر کند. کسانی که در این ماجرا 
کوتاهی کرده و یا قصوری را مرتکب شده اند 
به خوبی پیامدهای این ماجرا را پیش بینی 
نکرده بودند که این اتفاق با واکنش گسترده افکار عمومی در جامعه 
مواجه می شود. این در حالی است که در نظام جمهوری اسلامی 
مردم هنگامی که با پلیس موجه می شوند 
باید احساس امنیت و آرامش کنند. واقعیت 
این است که از پیامدهای این اتفاق ما هرچه 
بگویم حق مطلب را ادا نکرده ایم. در این 
زمینه یکی از مراجع عنوان کردند که وجود 
گشت ارشاد غیرقانونی است. کسانی که چنین 
اقداماتی را انجام می دهند باید این نکته را در 
نظر داشته باشند که چنین اتفاقاتی به ضرر 
نظام، جامعه و کشور است. در قانون اساسی 
آزادی برای شهروندان در نظر گرفته شده 
و هیچ نهادی نمی تواند آزادی شهروندان 
را سلب کند. به همان صورت که برخی از 
مسئولان و نمایندگان مجلس در روزهای 
اخیر عنوان کردند انتظار مردم این است که مسئولان به صورت 

جدی با مسببان بدون هرگونه مماشات برخورد کنند. 
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a r m a n m e l i . i r

یــادداشــت
 اشتباهات دولت ها 

دولت بدون اشتباه معنا ندارد و همه دولت ها در بخش هایی 
از عملکرد خود دچار ضعف یا اشتباه بوده و هستند. دولت 
کنونی هم از این قاعده مستثنی نیست و اولین اشتباه 
مردان این دولت چنین بود که تصور کردند با ورودشان به 
دولت مشکلات حل خواهد شد و آنها به اجرای برنامه هایی 
می پردازند که در ذهن داشتند. اشتباه دوم این بود که 
برنامه منسجمی برای کار نداشتند چراکه اگر غیر از این 
بود، مردم ما امروز زیر فشار اقتصادی، تورمی و بحران های 
ارزی قرار نمی گرفتند. این موارد دستاورد مجلس یازدهم 
و عدم محاسبه دقیق جوانب کار و فضای بین المللی است. 
فشار اقتصادی بر مردم زیاد است و شعارهایی که برای رونق 
صنعت و اقتصاد داده می شود نیاز به سرمایه گذاری دارد اما 
سرمایه گذاری ۱۵ سال است که روند منفی دارد. جلسات و 
نشست های داخلی و اقتصاد دستوری چیزی را حل نمی کند. 
در اذهان هست که در دولت اول آقای روحانی مقداری به 
جهت برجام و برخی تصمیمات شاهد موفقیت های نسبی 
بودیم و به همان دلیل هم مردم در سال ۹6 مجددا به آقای 
روحانی رأی بالا دادند، اما دولت دوم ایشان متأسفانه نتوانست 
مسیر دولت اول را ادامه دهد. در دولت کنونی اشتباهاتی 
صورت گرفت اولویت مشکلات کشور معیشت است و برای 
این مشکل باید به برجام بازگردند، اما در مقابل جراحی 
اقتصادی صورت گرفت تا قیمت ها واقعی شود اما نتیجه آن 
تورم بوده است. یکی از موضوعاتی که دولت تصور می کرد 
می تواند در آن به موفقیت برسد برنامه هسته ای و برجام بود 
اما تصورشان اشتباه بود و به رغم آنکه با سنگ اندازی های 
صورت گرفته در دولت روحانی مواجه نبودند اما نتوانستند 
موفقیتی کسب کنند. پیش از این هم اشاره کرده بودم که در 
دوره اوباما که این توافق امضا شد، به تعبیر نمایندگان کنگره و 
سنا که ایران را از ساخت بمب هسته ای منصرف کردند از اوباما 
انتقاد می کردند که چرا دلارها را با هواپیما به ایران فرستادید. 
رئیس جمهور پیشین آمریکا در جواب گفت که من این توافق 
را بدون درگیری نظامی با ایران به دست آوردم. در حالی که 
ما هم اعلام کردیم اصلا قصد ساخت بمب هسته ای نداریم و 
هدف استفاده صلح آمیز از انرژی هسته ای است. اما کشور ما 
بعد از خروج ترامپ از برجام در معرض چالش های فراوانی قرار 
گرفت و شرایط سختی از لحاظ اقتصادی برای مردم ایجاد 
شد. زمانی که بایدن آمد، او در استراتژی ها و راهبردهای 
خود در سیاست خارجی تاکید کرد که می خواهد از عربستان 
حساب کشی کرده و به برجام بازگردد. این دو نکته  مربوط به 
منطقه ما بود. اما برخی نمایندگان مجلس یازدهم به تصور 
آنکه این یک رقابت جناحی است و اگر آقای روحانی پرونده 
را جمع کند، ممکن است به حساب او گذاشته شود، محاسبه 
غلطی داشتند. امروز هم اعلام می کنند ما همین برجام را 
می خواهیم. گره کار، اختلاف آمریکا با ۱+۴ بود. ما که به نوعی 
مظلوم و غیرمقصر شناخته می شدیم، آژانس انرژی اتمی در 
چندین گزارش سلامت کار و تعهدات ما را تایید می کرد و 
کشورهای دیگر به شکل مرتب با صدور بیانیه از ایران حمایت 
می کردند اما متأسفانه الان آن ها با آمریکا همصدا شده و 
علیه ایران بیانیه صادر کردند. از سوی دیگر باید توجه کرد 
ما ظرفیت های بسیار ارزشمندی در خارج کشور داریم که 
همگی قلبشان برای این آب و خاک می تپد و تشنه خدمت 

به این ملت هستند. 

نگـــــاه
  واکنش مرندی به ادعای نیویورک تایمز 
درباره وضعیت سلامتی رهبر معظم انقلاب

نمونه ای از عملکرد وحشتناک درباره ایران بود
محمد مرندی، مشاور رسانه ای تیم مذاکره کننده هسته ای 
ایران با انتشار پیامی در حساب کاربری خود در توئیتر به 
گزارش ادعایی روزنامه نیویورک تایمز درباره وضعیت سلامتی 
حضرت آیت ا... خامنه ای واکنش نشان داد. وی نوشت: ادعای 
نیویورک تایمز یک روز پیش از ایراد سخنرانی توسط آیت ا... 
خامنه ای مطرح شده است. مرندی ادامه داد: آنها ادعا کردند 
که از چهار نفر مطلع با وضعیت سلامتی ایشان )رهبر انقلاب( 
اطلاعات کسب کرده اند. تصور کنید که نیویورک تایمز و 
سایر رسانه های غربی در مورد دیگر موضوعات مرتبط با ایران 
چقدر وحشتناک و مغرضانه عمل می کنند. روزنامه آمریکایی 
نیویورک تایمز روز جمعه در گزارشی به نقل از چهار منبع آگاه 
ادعا کرده بود که رهبر معظم انقلاب به تازگی یک جراحی 
داشته اند و وضعیت سلامتی ایشان چندان مساعد نیست. این 
در حالی است که حضرت آیت ا... خامنه ای در هفته های گذشته 
دیدارهای مکرری انجام داده و روز گذشته نیز به مناسبت روز 
اربعین حسینی در حسینیه امام خمینی)ره( در مراسم عزاداری 
هیئت های دانشجویی حضور یافتند و به ایراد سخنرانی 
پرداختند. ایشان در بخشی از سخنان خود در این مراسم با 
اشاره به تلاش های بی وقفه بدخواهان و رهزنان حقایق بر ضد 
حوادث مهمی همچون راهپیمایی شورانگیز اربعین، همگان را 
به وظیفه شناسی سفارش و خاطرنشان کردند: دو جمله حیاتی و 
جاودانی قرآن یعنی تواصی به حق و تواصی به صبر برای همیشه 

و به خصوص برای امروز ما یک دستورالعمل اساسی است. 
  دروغگویان رسوا شدند

رسانه های ضدانقلاب روزهای گذشته اخباری را درباره 
سلامتی رهبر معظم انقلاب منتشر کردند، اما بار دیگر مشخص 
شد که این اخبار همچون گذشته نادرست و کذب است.  این 
رسانه ها مدعی شده بودند حضرت آیت ا... خامنه ای تحت عمل 
جراحی قرار گرفته و در بستر بیماری است. در همین راستا 
بی بی سی فارسی با انتشار پستی در اینستاگرام خود نوشت که 
» آیت ا... خامنه ای در بستر بیماری است.« نیویورک تایمز هم در 
مطلبی تاکید کرد که »رهبر ایران پس از بیمار شدن، حضور در 
انظار عمومی را لغو کرد!« این دست اخبار که در روزهای گذشته 
از سوی رسانه های معاند و ضدانقلاب و دست نشانده های داخلی 
آنها منتشر شد، بسیار است و البته این اولین باری نیست که این 
رسانه ها به دروغ پراکنی و انتشار اخبار کذب درباره وضعیت 
سلامتی رهبر معظم انقلاب می پردازند. این رسانه ها در گذشته 
نیز بارها چنین اخباری را منتشر کرده و با روشن شدن حقیقت 
بدون کوچک ترین واکنشی سکوت کرده اند یا با انتشار اخبار 
دروغ دیگر بر اخبار قبلی خود سرپوش گذاشته اند. با حضور 
دانشجویان در حسینیه امام خمینی )ره( و انتشار تصاویر و 
فیلم مراسم، دروغ بودن تمامی شایعات برای مردم مشخص 
شد و اعتبار بعضی از رسانه هایی که تا قبل از آن تصور می شد 
اصول حرفه ای را رعایت می کنند، زیر سؤال رفت و مشخص شد 
این رسانه ها به واسطه مشورت با ایرانی های مزدور، به دنبال 
واقعیت سازی برای آرزو های خود هستند و تمامی اعتبار خود را 

پای یک دروغ، فدا می کنند. 
  چرا شایعه کردند؟

اما چرا این شایعه سازی در جامعه تا حدودی باعث نگرانی 
قسمتی از افکار عمومی شد؟ و چه دلیلی پشت سر رواج این 
شایعات است؟ به نظر می رسد که جریان ضدانقلاب داخلی و 
خارجی با ناامیدی از عدم پیشرفت و گسترش حوزه راهبردی 
انقلاب اسلامی در غرب آسیا و دیگر کشور های جهان و همچنین به 
دلیل بی اعتبار شدن تمامی شعار ها و تلاش های غرب گرایان مبنی 
بر اینکه فقط با مذاکره، تسامح و تغافل می توانیم در منطقه و جهان 
پیشرفت کنیم، شکست تمامی سیاست های خود را از حسینیه 
امام خمینی می بینند و بازهم حمله و تخریب چهره رهبر انقلاب را 
در دستور کار خود قرار داده اند. در واقع از سال ۹۷ تا انتهای دولت 
روحانی، غرب و عوامل داخلی اش به این نتیجه رسیدند که باید 
نوک حملات خود را متوجه رهبر انقلاب کنند و دلیل شکست در 
برجام و مشکلات اقتصادی را مواضع انقلابی ایشان بدانند و بدون 
هیچ نقدی نسبت به دولت غرب گرای وقت که خودشان حامی صد 
درصدی اش بودند، اذهان عمومی را آماده این موضوع کنند که 
اگر به دنبال موفقیت در مذاکرات و فضای اقتصادی بهتر هستید، 
باید به رهبر انقلاب بگویید که اجازه بدهد هر آنچه که آمریکا و 
غرب در مذاکرات از ما طلب می کنند را در اختیارشان قرار دهیم 
تا به ما امتیاز بدهند، تا جایی که دبیرکل وقت حزب اتحاد ملت در 
سال ۹۷، به صراحت می گوید: بعید می دانیم الان و در بحران فعلی 
کاری از دست شخص آقای روحانی بربیاید، اظهار کرد: راه حل این 
بحران فزاینده در دست روحانی نیست بلکه روحانی باید با مقام 
معظم رهبری بنشیند و بگوید که راه حلی پیش روی ما قرار دهند. 
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 سیدمحمد میرلوحی 
فعال سیاسی اصلاح طلب

ویـــــژه
 برخی فکر می کردند 

اروپا پیت نفت در دست به التماس می افتد
یک فعال سیاسی اصولگرا درباره علت تعلل برای تعیین تکلیف 
برجام  اظهار داشت: شاید از یک جهت بتوان به آقای رئیسی 
حق داد،  وقتی آقای روحانی با 2۴ میلیون رأی و آقای ظریف 
به عنوان دیپلمات شناخته شده در عرصه جهانی مذاکرات را به 
نتیجه رساندند، در مقابل دلواپسان آن طور آنها را مورد هجمه 
قرار دادند، طبیعی است که آقای رئیسی با آرای کمتر مقابل 
هجوم های پس از توافق کم خواهد آورد. محمد مهاجری با 
بیان اینکه باید به آقای رئیسی حق داد وارد تصمیم گیری های 
سخت نشود، تنها تصمیم او درباره حذف ارز ۴200 بود .  این 
تحلیلگر مسائل سیاسی درباره احتمال منتفی شدن توافق با 
تعلل بیشتر برای تصمیم گیری اظهار کرد:   برخی یک تحلیل 
اشتباهی داشتند که فکر می کردند،  اگر فردا هوا سرد شود همه 
کشورهای اروپایی پیت های نفت شان را جلوی در وزارت خارجه 
می گذارند و می گویند »جان مادرتان 20  لیترنفت به ما بدهید تا 
ما خودمان را گرم کنیم«.وی ادامه داد:  الان دولت متوجه شده که 
از این خبرها نیست. اروپایی ها حتی اگر از سرما هم بلرزند نیاز به 
انرژی شان را از جاهای مختلف دنیا می توانند فراهم کنند. اخیرا 
خبری آمد که آذربایجان در حال تأمین بخشی از نیاز اروپا به گاز 
است. این نشان می دهد اروپایی ها دست روی دست نگذاشتند 
و منتظر ما نشدند بلکه ما باید از آن فرصت مناسب استفاده می 

کردیم تا منافع خودمان را این وسط تأمین کنیم.

باید شرایطی به وجود 
بیاید که هنگامی که 
مردم پلیس را می بینند 
احساس امنیت و آرامش 
کنند. واقعیت این است 
که بسیاری از کسانی که 
لباس نیروی انتظامی به 
تن کرده اند افراد متعهد و 
خدومی هستند و دوست 
دارند به مردم خدمت 
کنند. به همین دلیل نباید 
اقداماتی از سوی برخی 
سر بزند که وجهه نیروی 
انتظامی را در جامعه 
مخدوش کند

در گزارشی که مرکز 
پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی چند سال 
پیش منتشر کرد طرح 
گشت ارشاد را ناموفق 
قلمداد کرد. براساس این 
پژوهش گشت ارشاد 
پیامدهای منفی برای 
جامعه داشته است

سوال اینجاست که چرا 
در حالی که همه علمای 
مذهبی و رجال سیاسی 
خواستار جلوگیری از 
چنین اقداماتی هستند 
اما هنوز افرادی پیدا 
می شوند که اقداماتی 
انجام می دهند که به 
ضرر جامعه و کشور 
تمام می شود. من تردید 
ندارم که مسئولان 
نیروی انتظامی نیز با 
این رویکرد مخالفند و از 
این موضوع ناراحت و 
نگران هستند که برخی 
با اقدامات نسنجیده 
خود کاری می کنند که 
نگاه افکار عمومی جامعه 
نسبت به نیروی انتظامی 
تغییر کند 

نماینده مجلس 
 تقکیک وزارت راه و شهرسازی 

به سود کشور نیست
عضو کمیسیون عمران مجلس گفت: قطعا این تصمیم 
درستی نیست که در وسط بحران مسکن به سراغ تغییر 
ساختار و فرماندهی این حوزه رفته و یک گام عجولانه برای 
تفکیک وزارت راه و شهرسازی برداشته شود. مجتبی یوسفی 
با اشاره به ارائه طرح تفکیک وزارت راه و شهرسازی به هیات 
رئیسه مجلس، بیان کرد: بنده در ابتدای دولت سیزدهم جزء 
طراحان تفکیک وزارت راه و شهرسازی بودم، اما در زمان 
فعلی از مخالفان تفکیک این وزارتخانه هستم. وزارت راه و 
شهرسازی حدود 2۹ معاون و سازمان مستقل دارد اگر وزیر 
بخواهد با مسئولان هر یک از این سازمان ها جلسه برگزار کند 
تقریبا یک ماه طول می کشد تا با مسئول سازمان اول دوباره 
جلسه برگزار کند. این عضو کمیسیون عمران مجلس در 
ادامه با بیان اینکه ادغام وزارت راه و شهرسازی از روز اول کار 
عجولانه ای بود، اظهار کرد: در آن مقطع بین دولت و مجلس 
بر سر معرفی یک وزیر و استیضاح وزیر وقت چالشی ایجاد 
شد و یک شبه این دو وزارتخانه در یک وزارت ادغام شد، آن 
زمان حتی می خواستند وزارت نفت را هم در این وزارتخانه 
ادغام کنند و اسم آن را وزارت زیربنایی بگذارند. این تصمیم 
نشان داد که کار عجولانه چه نتیجه ای دارد. امروز هم در 
حوزه مسکن دچار مشکلات جدی هستیم و هم در حوزه راه 
با چالش روبه رو هستیم. طرح های جامع شهرها دچار عقب 
ماندگی شده است. در حوزه راه ها نیز با فرسودگی در راه های 
اصلی مواجه بوده و با بی توجهی به کریدورها موقعیت خاص 
کشور به عنوان شاهراه حمل و نقل را از دست خواهیم داد.  
نماینده مردم اهواز در مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: 
اما علت اینکه بنده امروز با تفکیک این وزارتخانه مخالف 
هستم این است که گویی در وسط کارزار جنگ به سراغ 
تغییر ساختار و فرماندهی برویم. این با علم مدیریت بحران 
در تعارض است.  یک شبه این وزارتخانه ادغام شد و حال 
نباید یک شبه تفکیک شود. امروز حتی رهن و اجاره مسکن 
نیز برای مردم آرزو شده است. گرانی مسکن به دنبال عدم 
ساخت مسکن در دولت قبل و عدم همراهی سیستم بانکی و 
سازمان برنامه و بودجه برای اجرای کامل قانون جهش تولید 
مسکن در این دولت برای مردم مشکل آفرین شده است. حال 
ما در این وضعیت با مشکلاتی که مردم مواجه هستند نباید 

به دنبال تفکیک وزارت راه و شهرسازی برویم. 

نکــــته

آرمان ملی-  احسان انصاری:  فوت مهسا امینی، دختر جوان سقزی در مقر گشت ارشاد با واکنش های گسترده اجتماعی در ایران و خارج از کشور همراه بوده به شکلی که در روزهای 
اخیر اخبار پیرامون مرگ مهسا امینی در صدر اخبار رسانه های داخلی و خارجی قرار داشته است. »آرمان ملی« برای بررسی و تحلیل جنبه های این اتفاق با عبدالصمد خرمشاهی، 
حقوقدان و جرم شناس گفت وگو کرده است. خرمشاهی بر این باور است که» برخی اقدامات گشت ارشاد مغایر قانون اساسی است. براساس ماده638 پلیس در صورت مشاهده بی حجابی 
در جامعه باید فرد متخلف را همراه با استنادات قابل قبول و محکمه پسند به مراجع قضائی معرفی کند. در هیچ کجای قانون به این اشاره نشده که افرادی به نام گشت ارشاد می توانند 
دختران و زنان را به عنوان بی حجاب به مراکز مخصوصی برای ارشاد و توجیه ببرند. چنین چیزی در چارچوب قانون وجود ندارد و به همین دلیل غیرقانونی است. نکته دیگری که در این 
زمینه وجود دارد این است که موضوع حجاب یک مقوله فرهنگی است و باید برای آن راه حل فرهنگی پیدا کرد. بدون تردید مسائل فرهنگی را نمی توان با رویکرد سلبی به نتیجه رساند. 
کارشناسان بارها این نکته را گوشزد کرده اند که با مسائل فرهنگی نمی توان با خشونت برخورد کرد که نتیجه عکس به همراه خواهد داشت.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

 عبدالصمد خرمشاهی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

مردم به دنبال ارائه گزارش صادقانه درباره مرگ مهسا امینی هستند
       اقدامات گشت ارشاد مغایر قانون اساسی است                                   مردم از دیدن پلیس باید احساس امنیت کنند                               هر اتفاقی درباره مهسا امینی رخ داده در مقر گشت ارشاد رخ داده است

       نباید حواشی ایجاد شده روی گزارش مسئولان درباره مهسا امینی تأثیر بگذارد                           هنوز نمی توان به صورت دقیق درباره دلایل مرگ مهسا امینی اظهارنظر کرد

 

  طی سال های پس از انقلاب دولت های مختلفی روی کار 
آمدند؛ اما هیچ یک نتوانستند آنطور که باید و شاید در جهت عمل 
به وعده ها یا اهداف کلان حرکت کنند؛ از نظر شما این موضوع 

ناشی از چه علل و عواملی بوده است؟
من معتقدم که در گذشته دولت ها از خودشان میراث خوبی برای 
دولت های بعد به جای می گذاشتند.  اگر ما این رویه را ادامه می دادیم 
و در گذشته و از بعد از دفاع مقدس این رویه جاری و ساری می شد که 
دولت ها اتفاقات خوب را به عنوان میراثی برای دولت بعد می گذاشتند، 
هم دولت های آینده می توانستند راحت تر باشد و هم می توانستند 
کارهای خود را بر اساس چشم اندازهای ۵ ساله پیش ببرند. ولی متأسفانه 
گاهی شاهد بودیم که دولت ها در حوزه های اقتصادی از خودشان 

نتوانستند میراث خوبی به ارمغان بگذارند تا 
جایی که باعث شده دولت های بعدی به سختی 
بیفتند.  البته همواره فراز و نشیب داشتیم و 
متأسفانه در حوزه اقتصادی همیشه سینوسی 
حرکت کردیم. به این دلیل که دولت ها به 
برنامه پنج ساله کم توجه بودند. نکته بعدی 
اینکه در حوزه اقتصادی نتوانستیم به نقاط 
مشترکی بین دولت ها برسیم. لذا اقتصاد در 
دولت های مختلف به صورت سلیقه ای اعمال 
شد و کمتر من خودم شاهد بودم که دولت ها 
بر اساس برنامه ۵ ساله جلو بروند. البته نه 
اینکه نرفتند بلکه توجه ضعیفی به برنامه های 
پنج ساله داشته اند. چقدر خوب است که همه 

آنقدر منصف باشیم که مسائل را فارغ از نگاه سیاسی و مبتنی بر بحث 
کارشناسی دنبال کنیم. در مورد دولت فعلی نیز باید بگویم؛ نکته مهم 
اینجاست که دولت آقای رئیسی چالش های اقتصادی که در گذشته 
ایجاد شده را آرام آرام برطرف می کند و برای برطرف کردن آن نیز باید 
تبعاتی را بپذیریم. اگر دولت یک اقتصاد سالم در اختیار داشت و حداقل 
به لحاظ نسبی مناسب در دست می گرفت آن زمان می توانستیم قضاوت 
کنیم که دولت در مسیر درست حرکت می کند یا خیر. اما در اقتصادی 
که هیچ کس مسئولیت را نمی پذیرد و هر دولتی موضوع را به گردن دولت 
قبلی می اندازد و دولت بعدی هم مشکلات را به دولت ماقبل خود منتقل 

می کند نمی توانیم قضاوت داشته باشیم کارهایی که انجام می شود 
درست است یا نه. آنچه مسلم است ما در برنامه ریزی 3 فاز داریم. فاز 
کوتاه مدت، فاز میان مدت و فاز بلندمدت. برخی از دولت ها به صورت 
رندی برخی مسائل را به برنامه های بلند مدت حواله می دهند. در صورتی 
که اگر برنامه های بلندمدت داشته باشند؛ آن برنامه ها امروز باید خود 
را نشان داده باشد. برنامه ریزی میان مدت نیز باید در یک مقطع زمانی 
خود را نشان دهد. لذا نتیجه گیری می کنیم که تمام مباحث اقتصادی 
کشور کوتاه مدت و مسکن وار است.  ای کاش مسکنی پیدا شود که درمان 
داشته باشد. برنامه های کوتاه مدت نیز همراه 
با درمان نیست. بلکه یک مسکن مقطعی است 
که به دلیل عدم نگاه کارشناسانه منجر به یک 

اتفاقات سخت تری می شود. 
  از دیدگاه شما در دولت فعلی باید 
چه اقدامات و رویکردهای اقتصادی در 
دستور کار قرار گیرد تا شرایط کشور 

بهتر شود؟
به اعتقاد و باور من بزرگ ترین کار دولت 
آقای رئیسی این است که دولت را چابک کند و 
از این متورم بودن نجات دهد. درست است که 
رئیس جمهور وارث یک دولت فربه و چاق شده 
که همه چیز در اختیار دولت است. یا حداقل 
8۵درصد امور در اختیار دولت است. لذا دولتی که 8۵ درصد اقتصاد را 
در اختیار دارد باید درباره گران شدن سیب زمینی و گوجه فرنگی و خیار 
گرفته تا بال مرغ و پای مرغ پاسخ دهد. چون یک اقتصاد دولتی را پیگیری 
می کنیم. من معتقدم در این فضا که منتقدین نسبت به عملکرد اقتصادی 
دولت ایراد می گیرند این مساله را در نظر بیاورند که اقتصاد دولتی است 
و اقتصاد دولتی را با چه سازو کاری به این سمت ببریم که طبق قانون 
اساسی بخش خصوصی غالب شود. قانون اساسی می گوید که اقتصاد 
مبتنی بر خصوصی، دولتی و تعاونی است. لذا دولت آقای رئیسی باید آن 
برنامه ریزی را عملی کند که به سمت فعال سازی بخش خصوصی، کوچک 

کردن و چابک سازی کردن برنامه دولت حرکت کنند. یکسری مسائل 
در اختیار دولت است و بخش قابل توجهی از سازمان ها و شرکت هایی 
که دولت دارد از گذشته تاکنون زیان می دهند و دولت نیز همه ساله 
رقم قابل توجهی به اینها سوبسید و تاوان زیان می دهد برای اینکه آن 
شرکت ها فعال بمانند. نزدیک۱۱2 شرکت دولتی براساس برآوردهای 
انجام شده زیان ده هستند حال شما نگاه کنید وقتی بخشی از بودجه را 

برای شرکت های زیان ده اختصاص می دهیم 
انتظار دارید اقتصاد کشور چگونه شود؟ اینها 
همه به این مساله برمی گردد که اقتصاد ما 
بیمار است. لذا اگر پدر علم اقتصاد و پدر علم 
مدیریت را هم بیاوریم تازمانی که قانون اساسی 
را محقق نکنیم راه به جایی نخواهیم برد. اگر 
قرار باشد که با همین فرمان که در این دهه ها 
گذشته پیش رفتیم ادامه دهیم اقتصاد ما راه 
خود را پیدا نخواهد کرد و باید برویم به سمتی 
که راه مناسب را از طریق مسیریابی انتخاب 
کنیم و جراحی اقتصادی را به فربه کردن دولت 
نبینیم. بلکه جراحی را از اینجا شروع کنیم که 
خصوصی سازی را به طور منطقی و منصفانه 
عملیاتی کنیم. تعاونی ها را فعال کنیم. خیلی 
از کشورهای دنیا موفقیت هایشان در تعاونی ها 
بوده است. دولت ها همیشه سیاستگذار و 
نظارت گر بودند. امروز هم اگر می بینید مردم 

بابت مسائل اقتصادی در مشکل هستند برای این است که دولت های ما 
دولت هایی نبوده اند که درد مردم را برطرف کنند. فقط به دنبال این بودند 
که در هر موردی موضوعی، مقطعی و مسکن وار عمل کنند؛ فارغ از اینکه 

این کار در آینده مشکلات عدیده ای را ایجاد خواهد کرد. 
  همه دولت ها زمان روی کارآمدن و حتی در خلال گذران مدت 
زمان فعالیت خود صرفا شعارهایی را دادند و همه مشکلات را نیز 
میراث دولت قبل خواندند و هیچ گونه پاسخگویی هم نداشتند؛ 

این موضوع را چگونه آسیب شناسی می کنید؟
مقام معظم رهبری چه برای نمایندگان مجلس و چه برای روسای 
دولت های قبل از اینکه انتخاب شوند فرمودند »حرف هایی را بزنید و 
شعارهایی را بدهید که به عمل نزدیک باشد« لذا چه در کاندیداهای 
ریاست جمهوری و چه مجلس صحبت هایی مطرح شود که جنبه عملیاتی 
داشته باشد و بتوانند همه موضوعات را که قابل حل است در کنار هم قرار 
دهند. ما فقط به دنبال حل کردن موضوعات 
در مقطع کوتاه مدت هستیم و ریشه ای به 
مسائل نمی پردازیم. وقتی ریشه ای به مسائل 
نمی پردازیم عاقبت این می شود که مشکلات 
را مثل درخت هرس کرده و بیشتر کنیم که 
علت این موضوع نیز دولتی بودن اقتصاد است. 
صاحب نظران باید بیایند این موضوع را به 
نحوی پیشنهاد دهند که این مشکل دولتی 
بودن با چه سازو کاری حل شود. ما می گوییم 
که مشکلات به دست مردم سپرده شود و یا 
بخش خصوصی کار را به دست بگیرد اما همه 
اینها ساز و کار دارد و اینگونه نیست که همه 
چیز به راحتی اتفاق بیفتد. مجلس و دولت باید 
مصمم باشند و به سمتی بروند که اقتصاد کشور 
را به سمت توسعه، رشد و پویایی حرکت کند. 
هرچند که این موضوع در یک دوره چهارساله 
مجلس یا حتی 8 ساله دولت امکان پذیر نیست 
و هر دولت و مجلسی اگر ۱0 تا ۱۵ درصدکار را رقم بزند طی 30 سال 
آینده اقتصاد کشور در کانال درست و صحیحی خواهد افتاد. واقعیت امر 
این است که جز این اتفاق راهی نداریم. امروز یک اقتصاد به هم ریخته 
داریم که با هیچ معجونی نمی توانیم مشکل را حل کنیم به خاطر اینکه هر 
دولتی آمده این اقتصاد را به گونه ای به ایده های خود گره زده که حال باز 
کردن آن گره ها و ایده ها و اصلاح امور در بخش اقتصادی با چالش مواجه 

شده است. 

  همواره میان مطالبات مردم و آنچه دولت ها می گویند شکاف 
زیادی وجود دارد و گرچه دولت ها همواره بر رفع مطالبات مردم 
تاکید می کنند اما روند امور نشان دهنده عدم رفع مطالبات 

مردمی است؛ اساسا این دوگانه را چگونه تحلیل می کنید؟
متأسفانه به دلیل آنکه تحزب در کشور ما ضعیف است خیلی از این 
دست مسائل در آن دیده نمی شود. در کشورهای دیگر احزاب به طور 
واقعی فعالند، تیم و برنامه دارند. یک حزبی که پیروز می شود در مسائل 
مختلف تیم کارآمد و برنامه دارند و همه نیروها را در عرصه های مختلف 
در اختیار دارند. اما تحرکات حزبی ما در کشور ضعیف است و اصولا 
کسانی که در انتخابات ریاست جمهوری در ایران انتخاب می شوند 
فاقد یک تیم منسجم و یکدست هستند و این خود آسیب می زند. از 
این جهت است که می گویم تحزب نقشی اساسی دارد. اگر ما تحزب 
داشته باشیم مردم می دانند که به کدام حزب رأی دهند و آن حزب 

چه برنامه و مباحثی دارد. لذا مردم با یک مطالعه جامع 
به برنامه های حزب رأی می دهند. مردم به قیافه 

کاندیدا یا طرز بیان خوب رأی نمی دهند بلکه 
به برنامه کاندیداها رأی می دهند. اگر تحزب 
فعالی داشتیم امروز شاهد آن بودیم که مردم به 
کسانی رأی می دادند که تیم و برنامه داشتند. 
اگر گاهی مطالبات مردم در ادوار گذشته مغفول 
و روی زمین مانده در اثر فقدان تحزب در کشور 
است. وقتی هر دولتی در مسائل مختلف به ویژه 

مسائل اقتصادی اعمال سلیقه می کرده بیشتر از 
این نباید انتظار داشت. امروز ما می بینیم مردم به 

لحاظ اقتصادی در تنگنا قرار دارند و سبد 
اقتصادی آنها کوچک تر 

گزینه های  و  شده 
تحلیل  اقتصادیشان 
منشأ  است.  رفته 
بدین  اینها  همه 

جهت است که طی سال های متمادی اقتصاد کشور سلیقه ای اداره شده، 
تحزب و تیم هم نداشتیم. 

  دولت فعلی از زمان روی کارآمدن بارها مشکلات را به 
گردن دولت روحانی انداخته در حالی که خود آقای رئیسی در 
تبلیغات انتخاباتی گفته بود یک بار برای همیشه مساله دولت 
قبل بوده را کنار بگذاریم؛ از دیدگاه شما بهتر نیست دولت امروز 
پس از سیزده ماه به جای پرداختن به دولت قبل از کارکردها و 

عملکردهای خود بگوید؟
من فکر می کنم که رقبا گاهی بی اخلاقی کرده؛ انصاف را رعایت 
نمی کنند و چون انصاف رعایت نمی شود گرچه شعار این دولت این بوده 
که به دولت قبل کاری نداریم ولی عوامل دولت قبلی که خودشان مسبب 
به وجود آمدن وضع موجود در آن زمان بودند امروز مدعی العموم شده اند. 
لذا دولت هم باید از خود دفاع کند. آقای رئیسی ابتدای ریاست جمهوری 
خود تکلیف دولت قبل را روشن کرد. اما کسانی که متهمان و مقصرین 
دیروز بودند امروز در جایگاه خواهان نشسته اند. این باعث می شود که 
هم طرفداران این طیف و هم دولت برای روشن شدن افکار عمومی 
مطالبی را مطرح کنند چرا که اگر این رویه پیش گرفته نشود تمام 
آن اتفاقات و تصمیماتی که در آن مقطع گرفته شده به دولت 
فعلی سر ریز می شود. این منصفانه نیست که منتقدین به گونه ای 
صحبت کنند که انگار آقای رئیسی یک دولت بی عیب و نقص 
تحویل گرفته و حالا آنها تخریب می کنند. نکته ای که وجود 
دارد اگر اخلاق سیاسی رعایت شود و حب و بغض سیاسی نباشد 
می توان گفت که خودش یک گام رو به جلو است که کشور را رو به 
جلو اداره کنیم. از اینکه گاهی شاهدیم در یک دولتی موفقیتی 
به انجام می رسد و رقیب ناراحت می شود این خیلی بد 
است. این انصاف نیست چراکه به هر جهت 
همه ایرانی هستیم و باید برای انقلابمان 
ارزش ها را مدنظر بگیریم و منافع کشور 
را فارغ از مسائل سیاسی و جناحی در 

نظر بگیریم. 

 امیررضا واعظ آشتیانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

تمام مباحث اقتصادی کشور کوتاه مدت و مسکن وار است
       تا زمانی که قانون اساسی را محقق نکنیم راه به جایی نخواهیم برد                              رئیسی دولت را چابک کند و از این متورم بودن نجات دهد                         باید به سمت فعال سازی بخش خصوصی و کوچک کردن دولت حرکت کنیم                         عدم توجه به مطالبات مردم به دلیل نداشتن تحزب در کشور است

آرمان ملی- حمید شجاعی: بیش از سیزده ماه از روی 
کارآمدن دولت سیزدهم به ریاست سید ابراهیم رئیسی 
می گذرد و طی این مدت نیز عملکردهای مختلفی از 
سوی دولت در حوزه های متفاوت ثبت شده است. اما 
به روال دولت  های گذشته این عملکرد اقتصادی دولت 
است که برای مردم مهم است. لذا جامعه نگاه ویژه خود 
را به عملکرد اقتصادی رئیسی و مردانش دوخته است؛ 
عملکردی که با وجود تبلیغات پیرامون وجود برنامه های 
مدون اقتصادی در جهت حل مشکلات کشور و برون 
رفت از شرایط موجود به سمت وضع مطلوب اما هنوز 
آنطور که باید و شاید چندان مفید و موثر نبوده است. 
گرچه اقتصاد کهنه زخم دیرینه دولت  هاست و صرفا 
متوجه این دولت نیست اما به نظر می رسد که با تدوین 
برنامه ای دقیق و کارشناسانه مبتنی بر شرایط داخلی و 
بین المللی و همچنین ایجاد تغییرات در بدنه اقتصادی 
دولت، اعم از تیم اقتصادی تا برخی وزارتخانه  ها بتوان 
شرایط را نسبت به قبل بهبود بخشید و میزانی از 
رضایتمندی را در جامعه ایجاد کرد. هرچه تمرکز دولت بر 
روی کارکرد خود باشد به نظر عملکرد بهتر و چنته پرتری 
خواهد داشت. البته به شرط تغییرات در سیاست ها، 
برنامه ها و برخی کارگزاران. در این راستا برای بررسی 
چرایی عدم تحقق وعده های اقتصادی دولت های 
مختلف و اقدامات موثر دولت مستقر برای برون رفت از 
شرایط موجود »آرمان ملی« با امیررضا واعظ آشتیانی، 
فعال سیاسی اصولگرا و معاون وزیر صمت در دولت نهم 

به گفت وگو پرداخته است که می خوانید. 

در کشورهای دیگر 
احزاب به طور واقعی 
فعالند، تیم و برنامه 
دارند. یک حزبی که 
پیروز می شود در مسائل 
مختلف تیم کارآمد و 
برنامه دارند و همه 
نیروها را در عرصه های 
مختلف در اختیار دارند

ما فقط به دنبال حل 
کردن موضوعات در 
مقطع کوتاه مدت هستیم 
و ریشه ای به مسائل 
نمی پردازیم. وقتی 
ریشه ای به مسائل 
نمی پردازیم عاقبت این 
می شود که مشکلات را 
مثل درخت هرس کرده و 
بیشتر کنیم که علت این 
موضوع نیز دولتی بودن 
اقتصاد است


